

## **Od redaktora tomu**

Na obecnym etapie poziom społeczno-ekonomicznego rozwoju podmiotów terytorialnych (regionalnych) oraz efektywność przedsiębiorstw w dużym stopniu zależą od działania czynników globalnych, a także od zdolności podmiotu i wybranego modelu procesów społeczno-gospodarczych do przystosowania się do szybkich zmian zachodzących w otoczeniu zewnętrznym, budowania ich polityki w taki sposób, aby jak najefektywniej wykorzystywać ograniczone zasoby i możliwości rozwoju, minimalizować potencjalne ryzyko.

Dzisiejsza era jest rodzajem ery sprzeczności i konfliktów, których rozwiązanie powoduje nowe możliwości i źródła rozwoju. Dziś nie wystarczy mieć znaczny potencjał produkcyjny w konkretnej dziedzinie działalności gospodarczej. Musisz być w stanie odpowiednio je pozbyć, zintegrować z zewnętrznymi łańcuchami produkcyjnymi i handlowymi. W dobie presji czynników globalnych wszelkie stosunki gospodarcze (zwłaszcza relacje rozwijające się na poziomie regionu) stają się częścią architektury globalnej gospodarki, strukturalnej części relacji geoeconomicznych. I oczywiście z tym zjawiskiem zwraca się uwagę na zewnętrzne czynniki rozwoju, kiedy gospodarka światowa ma znaczący wpływ na sytuację wewnętrzną i robi to pozytywnie.

Największym zagrożeniem procesów globalizacji jest gwałtowny wzrost stopy bezrobocia, ponieważ wraz z rozwojem wysokich technologii maleje zapotrzebowanie na dużą liczbę pracowników, a globalizacja implikuje wprowadzenie zaawansowanych urządzeń w wielu dziedzinach działalności, które po prostu zastąpią pracowników.

Ale są też pozytywne aspekty, na przykład równe położenie wszystkich krajów na świecie, wyrównanie ich pozycji ekonomicznej, zachęta do wprowadzenia doskonałego systemu gospodarczego; poprawa produkcji, wzajemna wymiana podstawowych produktów, wzajemna pomoc niektórych krajów przez osoby trzecie; poprawa handlu zagranicznego; skuteczne zarządzanie finansami, wzrost dobrobytu ludności w krajach, zapewniony przez ogólny system gospodarczy i brak deficytu; korzystanie z wysokiej jakości sprzętu.

Dlatego ten numer czasopisma poświęcony jest aktualnym zagadnieniom zarządzania gospodarczego na poziomie regionalnym, krajowym i globalnym.

Doktor nauk ekonomicznych, dr hab. Olena Sadchenko, prof. WSEH

## **От редактора тома**

в настоящее время стадия социально-экономического развития территориальных (региональных) институций и эффективности предприятий и организаций в большой степени зависит от глобальных факторов, а также от способности бизнеса и выбранной модели социально-экономических процессов, реагировать на быстрые изменения, которые проходят во внешней среде, с тем чтобы максимально эффективно использовать ресурсы и возможности развития для минимизации риска.

Эпоха, в которой мы живем, полна расхождений и конфликтов, решений, которые создают новые возможности и направления для развития. Сегодня только наличие производственного потенциала в конкретной экономической деятельности оказывается недостаточным. Необходимым условием является разумное его использование, интегрирование во внешние цепочки производства и распределения. Перед лицом глобальных факторов все экономические отношения (особенно те, которые развиваются на региональном уровне) становятся частью общей архитектуры экономики, являясь структурным элементом геоэкономических отношений. Вышесказанное обуславливает усиление внимания к внешним факторам, которые во многом влияют на мировую экономику.

Наибольшей угрозой для глобальных процессов можно считать стремительный рост безработицы, обусловленный в том числе и сокращением потребности в рабочей силы в следствие развития и распространения современных технологий, а так же глобализации, которая стимулирует замену живой рабочей силы оборудованием во многих сферах экономики.

В то же время следует отметить и такие позитивные аспекты, как равные шансы на развитие для всех стран мира, которые приводят к выравниванию их экономического положения и стимулируют внедрение более эффективных экономических систем. Глобализация обуславливает улучшение производства, взаимный обмен продуктами первой необходимости, взаимную помощь тем, кто в ней наиболее нуждается, развитие внешней торговли, более эффективное управление финансами, рост общего благосостояния за счет создания общей экономической системы, которая частично нивелирует дефицит ресурсов и стимулирует распространение технологий.

Именно вопросам регионального, национального и глобального управления посвящен текущий выпуск журнала.

Редактор номера, д.е.н., проф. ВШЭГ, Олена Садченко

**From the Volume Editor,**

presently, the stage of the socio-economic development of territorial (regional) institutions and the efficiency of enterprises depend largely upon the influence of global factors, as well as on the capability of a business and a selected model of the socio-economic processes, to get adjusted to rapid changes which undergo in the external environment, while building the policies so as to use the resources and the development possibilities in the most efficient way to minimize the risk.

The era we live in, is full of discrepancies and conflicts, the solutions to which, create new possibilities and chances for the development. Today possessing the production potential in a particular economic activity proves insufficient. It is necessary to use it wisely, integrate it with the external chains of production and distribution. Facing the pressure of global factors, all economic relationships (especially those developing on the regional level) become a part of the general economy architecture, being a structural element of the geo-economic relationship. This phenomenon draws attention to the external factors which affect the world economy in many ways.

The greatest threat for the global processes is posed by rapid growth in unemployment, as the need for workforce is decreasing along with the development of advanced technologies, and the globalization which implies the introduction of advanced equipment in many areas of business, to substitute the human workforce.

On the other hand, there are positive aspects such as equal chances for development for all the countries around the world leading to level their economic situation, and encouraging the implementation of a better economic systems. Globalization forces the improvement of production, mutual exchange of the first need products, mutual assistance for less the developed, improvement of foreign trade, more efficient financial management, the improvement of general well being which is ensured by the general economic system and the lack of insufficient resources as well and the use of high quality equipment.

Therefore, hereby volume has been devoted to the current issues of regional, national and global management.

Editor of the volume, dr hab. Olena Sadchenko, prof. WSEH